
Gergely Oszkár És A Hungária Vívóklub
Elnöksége 

 
Ez apuka klubjának, a Hungária Vívóklubnak a húszéves évfordulója. Ez 1935-ben volt, akkor volt
húsz éves a Hungária Vívóklub. Apuka volt a klub alelnöke. És itt a Dunay Berci bácsi, aki Európa-
bajnok volt [Dunay Bertalan (1877--1961) -- kardvívó, tagja volt az 1912-es stockholmi olimpián
győztes kardvívó csapatnak, 1920-ban magyar bajnokságot nyert, s többször ért el helyezést.
Többször viselt tisztséget a Budapesti Budai Torna Egyletben (BBTE) és a Magyar Vívó
Szövetségben. -- A szerk.]. Ezek az egyenruhások biztos MAC-osok voltak, mert az volt a
keresztény klub [MAC -- Magyar Athletikai Club, a kontinens első sportegyesülete, melyet gr.
Esterházy Miksa alapított 1875-ben. A két világháború között az ország legnagyobb
sportegyesülete volt.  - A szerk.].  
 
Édesapám, doktor Gergely Oszkár Kassán született, 1882-ben. Az anyja nagyon szigorúan nevelte,
de a gyerekkoráról semmit nem tudok. Apámhoz nem járt nevelőnő, mert a nagymama olyan
spórolós volt, hogy a friss kenyeret feltette a szekrény tetejére, hogy a gyerekek nehogy megegyék
első nap. Zongorázni tanultak, ez biztos. Volt egy Herzl nevű kitűnő zongoraművésznő, az apuka
unokatestvére, és annak az anyja zongoratanárnő volt, és ő tanította az apukát és a másik két
fivért zongorázni. És németül jól beszélt az apuka. Az anyja nem nevelte őket vallásos zsidónak, de
bár micvója mindegyik fiúnak volt. Színházba, operába rendszeresen mentek. Megvolt a zenei
műveltségük. Nem tudom, hogy milyen könyvtáruk volt, de azért egy olyan nagymama, aki hat
nyelven beszélt, fel kell tételeznem, hogy tartott könyveket. Nagyon magyarnak tartották magukat.
Ez teljes családi betegség volt a magyarságukkal. 
 
Édesapám Kassára járt, a Barcsay Gimnáziumba, majd Kolozsváron végezte a jogi egyetemet, mert
Kassán nem volt jogi egyetem [Kassán csak jogi akadémia volt, Kolozsváron viszont az 1872-ben
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fölállított Ferenc József Tudományegyetemnek volt állam- és jogtudományi kara is. -- A szerk.]. A
bátyja is, az Ernő bácsi is Kolozsvárott járta a jogi egyetemet. 1900-ban, amikor egyetemre
mentek, a fiúk magyarosítottak Glückről Gergelyre. Aztán visszamentek Kassára, és a nagyanyám
a három fiúval felköltözött Budapestre. Hogy a legnagyobb fiú, Artúr bácsi Kassán mit csinált, azt
nem tudom. Csak azt tudom, hogy 1910 körül kiment Amerikába, és ott lett mérnök. 1914-ben, a
világháború idején már nem volt itt. A nagymama rettentő kardos asszony volt. Szerintem az Artúr
bácsi azért ment ki Amerikába, hogy az anyai szárnyak alól szabaduljon. 
 
Édesapám 1914-ben a magyar hadseregben szolgált, főhadnagy volt, és az olasz fronton harcolt.
Hadikitüntetése is volt.  
 
A fiúk rengeteget sportoltak, úsztak. A nagybácsim versenyszerűen evezett. Nem tudom melyik
klubban, de azt biztosan tudom, hogy nem a VAC-ban [Vívó és Atlétikai Club, az egyetlen
magyarországi zsidó sportegyesület. 1906-ban alapította a cionista egyetemisták szövetsége, a
Makkabea. -- A szerk.]. Apuka fiatalkorában magyar kardvívóbajnok volt, a magyar kardvívó
csapatnak volt tagja. Ismerte Petschauer Attilát, Gerevich Aladárt. [Gerevich Aladár (1910--1991):
vívó, 6-szoros olimpiai aranyérmes; Petschauer Attila (1904--1943): vívó, kétszeres olimpiai bajnok.
28 évesen visszavonult, és mint újságíró dolgozott "Az Est"-nél. Munkaszolgálatosként halt meg
Ukrajnában. -- A szerk.] Volt egy zsidó vívóklub, a Hungária, később az apám annak az elnöke volt,
és élete végéig a Vívószövetség alelnöke. Először főtitkára, aztán alelnöke. Főtitkárként rengeteg
híres sportolót ismert.
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